
3 س�ام برش�ما مخ�اطبان هميش�گي »جوان«. دلگويه هاي شما 
عزيزان را از طريق ش�م�اره 88498440 شنوا و پ�ذيرا هستيم. 
اين ستون را مس�ئولان و مديران با حساس�يت ويژه مي خوانند.
---------------------------------------------------

   سر گرداني به خاطر عدم پذيرش بيمه تكميلي 
يان چشمه- تهران: متأسفانه خبر نگاراني كه از سوي وزارت ارشاد 
بيمه تكميلي ش��ده اند، نمي توانند به بيشتر بيمارس��تان ها در مراكز 
درماني براي پيگيري درمانشان مراجعه كنند. چرا بيمه تكميلي نبايد 

فراگير باشد تا سبب سر گرداني خبر نگاران نشود. 
---------------------------------------------------

   لوازم تقلبي خودرو در بازار 
رضايي- تهران: مسئولان هميشه بر امنيت و رعايت مسائل ايمني 
خودرو ها تأكيد مي كنند ولي به دليل وجود لوازم يدكي تقلبي خودروها 
در بازار، جان و مال بس��ياري از رانندگان و مسافران در معرض تهديد 
قرار دارد. آيا مؤسسه اس��تاندارد يا هر نهاد ديگري نمي خواهد به اين 

موضوع رسيدگي كند. 
---------------------------------------------------

   آسفالت هاي بي كيفيت
احمدي- تهران: آسفالت بسياري از مدارس از مواد نامرغوب تشكيل 
شده است، بر همين اساس بايد هرسال روكش آسفالت صورت گيرد. 
چرا هزينه هاي بيت المال به خاطر بي دقتي عده اي حيف و ميل شود. 
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88498445سرويس اجتماعي

ورود مجلس به افزايش بي سابقه پذيرش دكترا 
در دانشگاه آزاد

وقتي دانشگاه به بنگاه صدور مدرك تبديل مي شود 

در پي انتش�ار اخبار افزاي�ش ظرفيت پذيرش 
دانش�جوي دكتري در دانش�گاه آزاد و واكنش 
نمايندگان مجلس به آن و ب�ا وجود تكذيب اين 
مسئله از سوي مسئولان ارش�د دانشگاه آزاد، 
پيگي�ري افزاي�ش ظرفيت دانش�جوي دكتري 
در اي�ن دانش�گاه در دس�تور كار كميس�يون 
آم�وزش و تحقيق�ات مجل�س ق�رار گرف�ت. 
هرم تحصيلات، مانيفست يا منشور تربيت نيروي 
انس��اني متخصص براي هر كش��ور بر اس��اس نياز 
حوزه ه��اي تحقيقات��ي، خدمات��ي، تولي��دي و به 
طور كلي بازار كار آن كشور اس��ت. كشور ما اگر با 
قطعيت نگوييم كه از داشتن چنين سند راهبردي 
محروم است اما حداقل در تنظيم عرضه و تقاضا در 
ظرفيت هاي پذيرش دانشگاهي و تناسب بندي آن 
با بازار كار، عملكرد قابل توجيهي نداشته است و با 
وجودي كه سال ها اس��ت از ضعف مديريت تربيت 
و توزيع نيروي انس��اني در ب��ازار كار و پيكره بندي 
سرمايه هاي انس��اني در واحدهاي توليدي، سودده 
و ارزآور رنج مي بري��م با اين حال نتوانس��ته ايم )يا 

نخواسته ايم( اين شرايط را اصلاح كنيم. 
از طرفي در س��ال هاي اخير، جلوگي��ري از خروج 
نخبگان و دانشجويان در مقاطع تحصيلات تكميلي 
با ايجاد جذابيت هاي آموزشي و پژوهشي به عنوان 
يك مطالبه عمومي، آموزش عال��ي را وادار كرد تن 
به افزايش ظرفيت پذيرش دانش��جوي تحصيلات 
تكميلي در دانشگاه هاي داخلي به هر قيمتي بدهد. 
به طوري كه كيفيت آموزش��ي اولين و بزرگ ترين 
قرباني كنترل م��وج متقاضيان تحصيلات تكميلي 
ش��د.  اما در حال حاض��ر و بعد از تعدي��ل تقريبي 

جمعيت متقاضي و ظرفيت هاي موجود، مهندسي 
هرم تحصيلي ضروري اس��ت و عدم توج��ه به آن 
بدون توجيه ارزيابي مي شود. در همين راستا اقدام 
اخير دانشگاه آزاد اس��لامي مبني بر افزايش هشت 
براب��ري ظرفيت پذيرش دانش��جوي دكتري جاي 

سؤال دارد. 
  نكاتي كه در جنجال ها گم مي شود 

به طور كلي افزايش ظرفيت پذيرش دانشجو اگرچه 
مزايايي براي كشور داش��ت، اما در عين حال خالي 
از آس��يب هم نبود. به طوري كه م��درك گرايي به 
يك گفتمان و س��نجه رايج اجتماع��ي در ارزيابي 
صلاحيت هاي افراد بدل شد. اين مسئله توان بالايي 
از مجموعه آموزش عالي و دستگاه هاي آموزشي و 
پژوهشي كشور را از توليد علم ثروت آفرين به سمت 

آموزش هاي مدرك گرا منحرف كرد. 
همچنين توج��ه بيش از ان��دازه به حوزه مس��ائل 
تئوريك به جاي فازهاي عملگرا و كارآفرين دانش 
و پژوهش منجر ش��د. از طرفي مي ت��وان ادعا كرد 
اين بي برنامگي در جذب نيروي انس��اني در مقاطع 
تحصيلات تكميلي، بازار كار را نيز فلج كرد؛ بازاري 
كه از آمارهاي فزاينده بيكاري رنج مي برد، بايد رنج 
مضاعفي را نيز در جريان نبود تعادل در نيروي مورد 
نياز و خروجي دانش��گاه ها و مراك��ز آموزش عالي 
متحمل مي ش��د.  يكي از صورت هاي ظلم به بازار 
كار كه در جريان افزايش ظرفيت هاي مطالعه نشده 
روا شده اين است كه در فراخوان استخدام ادارات، 
مؤسسات، شركت ها و واحدهاي توليدي و خدماتي 
كارفرما ترجيح مي دهد با شرايط يكسان، متقاضي 
با تحصيلات بالاتر را اس��تخدام كند. يعني نه تنها 

تحصيلات دانش��گاهي در مقطع بالاتر مش��كلي از 
دوش بازار كار ب��ر نمي دارد بلكه گ��ره بيكاري را با 
بلعي��دن تمام فرصت هاي ش��غلي موج��ود كورتر 
مي كند.  علاوه بر اين، افزايش پذيرش دانش��جو در 
مقاطع تحصيلات تكميلي حتي حوزه هاي اجتماعي 
ديگر نظير ملاك هاي انتخاب همس��ر و به تبع آن 
الگوي ازدواج و فرزند آوري را از اثرات خود بي نصيب 

نگذاشته است. 
  دانشگاه يا بنگاه صدور مدرك؟!

از تمام اين موارد هم ك��ه بگذريم، پيروي نكردن از 
يك روال مطالعه شده در جذب و تربيت دانشجو به 
ويژه در دوره هاي فوق ليسانس و دكترا بدون فراهم 
كردن زير ساخت هاي نرم و سخت افزاري تير خلاصي 
اس��ت به كيفيت آموزش��ي. يكي از دلايل افزايش 
ظرفيت پذيرش دانشجو در مجموعه آموزش عالي، 
جلوگيري از مهاجرت تحصيلي دانشجويان ايراني 
به خارج از كش��ور و تحصيل آنها در دانش��گاه هاي 
بي كيفيت و س��طح پايين كش��ورهاي همس��ايه و 
آسياي جنوب شرقي بود. اما چنانچه در اين افزايش 
ظرفيت، كيفيت آموزش��ي و پژوهش��ي دانشگاه ها 
و مراكز آم��وزش عالي داخلي قرباني ش��ود، پروژه 
افزايش ظرفيت پذيرش دانشجو يكي از محكم ترين 
پش��توانه هاي خود را از دس��ت مي دهد و باز هم با 
توجه به جذابيت هاي دانشگاه هاي خارجي، ترجيح 
دانشجويان بر مهاجرت و تحصيل در دانشگاه هاي 

مالزي، ارمنستان، تركيه و سنگاپور قرار مي گيرد. 
  افزايش 8 برابري ظرفيت دكترا از حقيقت 

تا كذب محض 
البته ميرزاده ديروز و در كمتر از 24 س��اعت، طي 

واكنشي افزايش هشت برابري ظرفيت دوره دكتري 
تخصصي دانش��گاه آزاد را غوغاسالاري برخي عليه 
دانشگاه آزاد اسلامي و كذب محض خواند و گفت: 
با تجميع واحدهاي علوم تحقيقات اين دانشگاه در 
سراسر كشور دوره دكتري تخصصي تنها 1/77 برابر 

افزايش يافته است. 
رئيس دانش��گاه آزاد در ادامه اين اظه��ارات كه در 
جلسه نمايندگان تام الاختيار دانشگاه آزاد اسلامي 
مطرح شد، افزود: افزايش رشته محل هاي دكتري 
تخصصي در چارچوب مقررات وزارت علوم و نتيجه 
هم افزايي ناشي از تجميع واحدهاي علوم و تحقيقات 
دانشگاه آزاد اسلامي با واحدهاي همجوار دانشگاه 
اس��ت كه در نتيجه ظرفي��ت دوره ه��اي دكتري 
تخصصي دانشگاه آزاد اسلامي از 344 رشته محل 
در 32 سال گذش��ته به 1260 رشته محل افزايش 

يافته است. 
با اين حال چنانچه ميرزاده در ارائه آمار خود بازه هاي 
زمان��ي افزايش ظرفيت ه��ا را نيز تعيي��ن مي كرد، 
قضاوت در مورد اظهارات وي آسان تر مي شد ضمن 
اينكه مراجعه به سامانه انتخاب رشته تكميل ظرفيت 
دكترا و مقايسه تعداد رشته � شهرهاي افزايش يافته 
با دفترچه انتخاب رشته در س��ال جاري نتيجه اي 

متفاوت از ادعاهاي ميرزاده را نشان مي دهد. 
علاوه بر اين، ميرزاده در حالي تلاش دارد آمار ارائه 
شده از سوي برخي از نمايندگان مجلس را مخدوش 
جلوه دهد كه آيت الله هاشمي رفس��نجاني، رئيس 
هيئت امناي دانشگاه آزاد روز گذشته در بازديد از 
مجتمع آموزشي گلبهار دانشگاه آزاد اسلامي مشهد 
از افزايش بي سابقه رشته هاي دانشگاه آزاد اسلامي 
به ويژه در مقطع كارشناسي ارشد و دكتري در سال 

جاري خبر داد. 
  افزاي�ش 33 درص�دي ظرفي�ت پذيرش 

صحيح است! 
از سوي ديگر، مجتبي علوي فاضل، معاون سنجش 
و پذيرش دانشگاه آزاد با ارائه توضيحات در رابطه با 
پذيرش دانش��جويان دكتري در اين دانشگاه و در 
واكنش ب��ه آخرين اخبار منتش��ره در اين رابطه به 
رس��انه ها گفت: سال گذش��ته حدود 9هزار نفر در 
مقطع دكتري پذيرش داشتيم كه امسال اين تعداد 
به 12هزار نفر رسيده است. يعني بر اساس آماري كه 
علوي فاضل ارائه مي دهد بيش از 33 درصد افزايش 
ظرفيت پذيرش در دوره دكتري ظرف يك س��ال 
اتفاق افتاده اس��ت. علوي فاضل گفت: اگر قرار بود 
هشت برابر افزايش ظرفيت داشته باشيم با توجه به 
اينكه سال گذشته 9هزار و 179 نفر پذيرش كرديم، 
امسال بايد بيش از 72 هزار نفر پذيرش داشتيم در 

حالي كه 12هزار نفر را پذيرش كرده ايم. 
گفتني است عليرضا زاكاني، نماينده مجلس شوراي 
اسلامي ش��نبه گذش��ته با بيان اينكه دانشگاه آزاد 
ب��دون ايج��اد زيرس��اخت هاي لازم ظرفيت دوره 
دكتراي خود را هش��ت برابر كرده است، گفت: اين 
يك فاجعه بزرگ اس��ت و ابعاد بس��يار زيادي دارد 
كه وزارت علوم بايد جلوي اين تخلف را بگيرد. وي 
همچنين از ورود كميسيون آموزش مجلس به اين 

موضوع و ممانعت از اجرايي شدن آن خبر داد. 

زمين خواري 8 ميليون متر مربعي در جاده مخصوص 
زمين خواران مهرآباد را به نام خود سند زدند  

قرار بود به دليل افزايش آلودگي و آلايندگي محيط زيست شهري 
پايتخت، فكري اساسي براي انتقال فرودگاه مهرآباد از سوي شوراي 
شهر صورت بگيرد اما زمين خواران زودتر دست به كار شدند و با 
ارائه س�ند مدعي مالكيت زمين هاي فرودگاه و اطراف آن شدند. 
مرتضي تورگ، معاون قضايي دادگس��تري در نوزدهمين جلس��ه 
ساماندهي، پيشگيري و مقابله با ساخت و سازهاي غير مجاز استان 
تهران گفت: عده اي از زمين خواران با ارائه اسناد جعلي و حيله گري 
اموال بيت المال را به شكل قانوني از اختيار دولت مي گيرند از جمله 
آن زمين خواري اس��ت كه در منطقه حس��اس فرودگاه مهرآباد با 
ارائه سند مالكيت منگوله دار و اخذ رأي جعلي، 8 ميليون مترمربع 
از اراضي مهرآباد را دراختيار گرفته است و با طرح دعاوي از طريق 
دادگاه، حكم محكوميت عليه سازمان ها را مي گيرد و طبق همين 
اسنادي كه در اختيار دارد، حكم خلع يد عليه سازمان هاي دولتي 
گرفته اس��ت و مي گويد يا منطقه را تخليه يا پ��ول آن را پرداخت 

مي كنيد. 
  زمين خواري 8 ميليون متر مربع با رأي جعلي 

همچنين واحدي، مدير كل راه و شهرس��ازي استان تهران در حاشيه 
اين جلس��ه افزود: يكي از پرونده هاي مهم در حوزه راه و شهرس��ازي  
پرونده630 هكتار از اراضي مش��هور به اراضي طرشت است، در حال 
حاضر اين پرونده در دادسراي مبارزه با زمين خواري مطرح شده است 

و همه جوانب آن در حال بررسي است. 
وي يكي ديگر از پرونده هاي زمين خواري را با مساحت 8 ميليون متر 
مربع در قلعه سليمان خان در جاده مخصوص عنوان كرد و گفت: پرونده 
اين موضوع با زمين خواري طرشت متفاوت بوده و هم اكنون در محاكم 

مورد پيگيري قرار گرفته است. 
به گفته وي كدي كه روي برخي از پلاك ه��اي اراضي 630 هكتاري 

طرشت به ثبت رسيده جعلي است. 
از سوي ديگر، ولي الله داوريان، مشاور حقوقي استاندار تهران نيز گفت: 
پرونده هاي زمين خواري استان تهران در سال گذشته 25 درصد رشد 
داشته و سال گذشته بيش از 300 پرونده زمين خواري در استان تهران 

رسيدگي و احكام قضايي آنها نيز صادر شد. 

رنگ ه�ا ه�م ب�راي خودش�ان دنياي�ي دارند و 
ه�ر ك�دام معان�ي متفاوت�ي را به ذه�ن بيننده 
الق�ا مي كنند ش�ايد به همي�ن خاطر اس�ت كه 
س�ازمان غذا و دارو مي خواهد تا ب�ا رنگ بندي 
م�واد غذاي�ي از مفي�د ت�ا مض�ر، مديري�ت 
س�امت خوراكي ه�ا را در دس�ت بگي�رد. 
ممنوعي��ت تبلي��غ خوراكي هاي آسيب رس��ان به 
سلامت تكليفي قانوني است كه هم در برنامه چهارم 
توسعه آمده بود و هم در ماده 37 برنامه پنجم توسعه 
بر اين ممنوعيت تأكيد و حتي براي آن جريمه هم در 
نظر گرفته شده است به گونه اي كه مطابق تبصره اي 
قانوني، چنين تخلفي از ده ميلي��ون تا يك ميليارد 
ريال جريم��ه دارد و تكرار آن ه��م جريمه ها را 20 
درصد نسبت به قبل افزايش مي دهد. با وجود اين، 
بنا به تصريح وزير بهداش��ت، صدا و س��يما توجهي 
به تذكرات اين وزارتخانه در ارتباط با تبليغات مواد 
غذايي مضر ندارد. اين بار اما به گفته رسول ديناروند، 
رئيس سازمان غذا و دارو، وزارت بهداشت تصميم دارد 
با رنگ بندي خوراكي هاي سالم و ناسالم با تبليغات 
صدا و سيما به مقابله بپردازد. از سوي ديگر نيز وزارت 
بهداش��ت طي نامه اي از معاونت ام��ور مطبوعاتي 
وزارت فرهنگ و ارشاد اس��لامي درخواست كرد در 
يك حركت فرهنگي مثبت براي سلامت مردم، تمام 
مطبوعات و نشريات كشور از چاپ تبليغات كالاهاي 
آسيب رسان به س��لامت مانند فرآورده هاي غذايي 

پرچرب و با نمك بالا خودداري كنند. 
   قوانين كاغذي در اجرا مي لنگد 

كم نداريم قوانيني را كه در چارچوب حصار كاغذي 
محصور مانده اند. ماده 37 برنامه پنجم توسعه مبني 
بر ممنوعيت تبلي��غ كالاهاي مضر براي س��لامت 
نيز از همين قوانين اس��ت و در حالي كه همه ساله 
وزارت بهداشت فهرست اين كالاها را احصا و اعلام 
مي كند، تبليغات گسترده تري را در رسانه ها شاهد 

هستيم؛ تبليغاتي كه بيش��تر براي مصرف كنندگان 
اصلي اين كالاها يعني كودكان و نوجوانان اس��ت و 
به آنها القا مي كند كه با مصرف چيپس و پاس��تيل 
قوي مي شوند و وزارت بهداش��ت نيز زورش به پول 
شركت هاي توليد كننده اين محصولات نمي رسد. 
اين مسئله تا بدانجا پيش رفته است كه سيدحسن 
قاضي زاده هاشمي به صراحت در اين باره گفته بود: 
بارها در اين خصوص نامه نوشتيم و تذكر داديم اما 
رسانه ملي كمبود بودجه را بهانه مي كند كه ما بايد 
از اين طريق بخشي از اعتبارات مالي خود را تأمين 
كنيم.  بنا به تأكيد وزير بهداشت در اين موضوع يك 
حلقه گمش��ده وجود دارد كه يا نياز به قانون دارد يا 
اگر قانون است، نياز به يك مجري قاطع دارد. به باور 
وي كليد حل اين مشكل انتخاب عاقلانه خود مردم 
است، چراكه قدرت آن را ندارد كه جلوي توليد اين 

مواد را بگيرد. 

   سه رنگ براي مفيدها،  كم ضررها و مضرها
حالا معاون غذا و داروي وزير بهداش��ت با تأكيد بر 
ترويج خوراك سالم تر، مصرف كمتر نمك و چربي 
و استفاده از لبنيات كم چرب از اجراي طرح نشاندار 
كردن مواد غذاي��ي خبر داد. به گفت��ه وي طي اين 
طرح مواد غذايي به سه گروه تقسيم مي شوند، مواد 
غذايي مفيد با يك رنگ، مواد غذايي كه خيلي مضر 
نيستند و مصرف آنها مشكل ندارد با رنگي متفاوت 
مشخص مي شود و مواد غذايي مضر با رنگ ديگري 
نشاندار مي ش��وند. ديناروند در اين باره توضيح داد: 
مث��لًا لبنيات كم چ��رب پروبيوتيك در گ��روه اول، 
لبنيات كم چرب در گروه دوم و لبنيات پر چرب در 
گروه سوم قرار مي گيرد. اجراي اين طرح به زودي به 
دانشگاه هاي علوم پزش��كي ابلاغ مي شود. ديناروند 
در عين حال تصريح ك��رد: نمي توانيم توليد برخي 
محصولات را كه مصرف زياد آنها مضر است ممنوع 

كنيم، محصولاتي مانند تنقلات اگر كم مصرف شوند، 
مشكلي ايجاد نمي كنند، بايد فرهنگ سازي كنيم كه 
در مصرف آنها افراط نشود، حتي در دنيا توليد سيگار 
را هم كه كاملًا مضر اس��ت نمي توانند متوقف كنند 

چون قاچاق آن افزايش پيدا مي كند. 
   درخواست فرهنگي براي سامت

از سوي ديگر نيز وزارت بهداشت در راستاي كاهش 
بيماري ها و مرگ و مير، اهداف تغذيه اي را در دستور 
كار خود قرار داده است كه يكي از اهداف برنامه هاي 
تغذيه اي اين وزارتخانه، كاهش مصرف چربي و نمك 
در رژيم غذايي مردم است و طي نامه اي به مسئولان 
دستگاه ها و سازمان ذيربط خواستار حركت فرهنگي 
براي تأمين سلامت مردم شد. يكي از اين نامه ها به 
معاونت امور مطبوعات��ي و اطلاع رس��اني وزارت 
فرهنگ و ارش��اد اس��لامي اس��ت كه در آن از اين 
معاونت درخواست شده به منظور همراهي با اهداف 
كلان سلامت جامعه و پيش��گيري از سوء استفاده 
برخي از س��ودجويان، طي ي��ك حركت فرهنگي 
همراه كمپين ايجاد شده براي سلامت مردم، تمام 
مطبوعات و نشريات كشور از چاپ تبليغات كالاهاي 
آسيب رسان به سلامت مانند فرآورده هاي غذايي 

پرچرب و با نمك بالا خودداري كنند. 
   سود 10 برابري دلالان تجهيزات پزشكي 

رئيس سازمان غذا و دارو وضعيت نابسامان بازار تجهيزات 
پزشكي را نيز با بازار ميوه مقايسه كرد به اين مفهوم كه 
اختلاف قيمت يك محصول در واح��د توليد كننده با 
بازار گاهي بيش از 10 برابر اس��ت. به گفته وي برخي 
تجهيزات پزشكي هستند كه در محل توليد، هزار تومان 
و در بيمارستان 8 هزار تومان است، در حالي كه در حوزه 
دارو،  يك داروي 10 هزار توماني در كارخانه در بازار 14 
هزار تومان عرضه مي شود. وي تأكيد كرد: سود يك كالا 
نبايد بيش از 50 درصد باشد و بايد دلال ها و واسطه ها را 

از بازار تجهيزات پزشكي حذف كنيم. 

خط و نشان رنگي وزارت بهداشت براي خوراكي هاي مضر 
خوردني هاي مفيد، كم ضرر و مضر با سه رنگ متفاوت ارائه مي شود

نيلوفر اماني 
   گزارش  يك

عكس: جوان

بيژن سوراني 

زهرا چيذري 
   گزارش  دو

 همكاري سازمان محيط زيست و پليس فتا 
مانعي بر سر راه قاچاق حيوانات 

روز گذش�ته مس�عود عاليخاني مدير دفتر صيد و شكار سازمان 
حفاظت محيط زيست از همكاري محيط زيست و پليس فتا براي 
مقابله با خريد و ف�روش اينترنتي حيوانات خبر داد و با اش�اره به 
خريد و فروش حيوانات در بازارهاي ش�هري و مجازي به »ايسنا« 
گفت: به دليل گس�تردگي وظايف و كمبود ني�روي يگان حفاظت 
نمي توان به طور كامل با متخلفان و فعالين در حوزه خريد و فروش 
حيوانات برخورد كرد اما خريد و فروش حيوانات در فضاي مجازي 
توسط يگان حفاظت محيط زيس�ت و پليس فتا و همكاري اين دو 
دس�تگاه كنترل مي ش�ود و برخورد لازم با آن ص�ورت مي گيرد. 
خبر فوق، خبر بسيار خوبي براي مسئولان و دوستداران محيط زيست 
و فعالان اين حوزه اس��ت؛ چرا كه متجاوزان به محيط زيست با توسل 
به قابليت ش��بكه هايي اجتماعي به ويژه فيس بوك به راحتي اقدام به 
خريد و فروش حيواناتي مي كردند ك��ه از مواهب الهي اين آب و خاك 
هستند. اين اقدام غير اخلاقي در حالي صورت مي گرفت كه به جز حذف 
حيوانات از زيستگاه هاي طبيعي خود شان، خواسته يا ناخواسته لطمه ها 
و ضربه هاي جبر ان ناپذيري به طبيعت كشور وارد مي كنند. در حالي 
كه حيواناتي كه با زنده گيري خريد و فروش و از زيستگاه هاي خود جدا 
مي شوند، جزئي از اكو سيستم طبيعي منطقه هستند كه با حذف آنها 
طبيعت منطقه نيز بين مي رود. شاهد روشن اين مدعا را در جنگل هاي 
بلوط زاگرس مي توان به وضوح مش��اهده كرد. به اين صورت كه افراد 
زياده خ��واه و قاچاقچيان حيوان با زنده گيري و فروش س��نجاب هاي 
زاگرسي اولين ضربه را به جنگل هاي اين ناحيه وارد كردند. اين ضربه در 
عدم گسترش و توقف زاد آوري درختان بلوط زاگرس خلاصه مي شود، 
چرا كه سنجاب هاي زاگرسي بنابر  غريزه خود ميوه هاي بلوط را در زير 
خاك پنهان و براي روز هاي زمستاني به عنوان آذوقه ذخيره مي كنند. 
اما بر اس��اس حكمتي كه در اين غريزه پنهان اس��ت سنجاب ها محل 
انباشت ميوه هاي بلوط و ذخاير خود را در فصل زمستان گم مي كنند 
از طرفي ميوه هاي بلوط در زير خاك كم كم  رشد مي كنند و در نهايت 
به نهال و س��پس به درختي تناور تبديل مي شوند و همين امر يكي از 

راه هاي گسترش و زاد آوري درختان بلوط است. 
اما مشكل جنگل هاي زاگرس به همين جا ختم نمي شود؛ چرا كه به جز 
توقف زاد آوري، درختان اين جنگل دچار بيماري ذغالي بلوط شده اند 
و بنابر نظر قاطبه كار شناسان تنها راه جلو گيري از شيوع اين بيماري 
قطع درختان بلوط است كه در آخرين اقدام طي خبري در روز 22 دي 
ماه سال گذشته، شيرين ابوالقاسمي، مدير پروژه حفاظت از جنگل هاي 
زاگرسي اعلام كرد كه براي جلو گيري از شيوع بيشتر بيماري  ذغالي 
18 ميليون اصله درخت بلوط بايد قطع شود.  اما بخش ديگري از خبر 
فوق در رابطه با فروش سنجاب های زاگرسی در كشور اين است كه به 
گفته مدير دفتر صيد و شكار سازمان حفاظت محيط زيست، اين گونه 
در كشور ما در معرض انقراض است و مواردی از كشف و فروش سنجاب 
در ايران داشتيم كه پس از دريافت آنها مواردی به طبيعت بازگردانده و 

مابقی آن به مراكز نگهداری تحويل داده شدند. 

علي خدايي بيجاري

در ديدار هيئت عالي رتبه دانشگاهي آلمان با 
سرپرست وزارت علوم 

همكاري هاي علمي ايران و آلمان كليد خورد 
بين الملل�ي  علم�ي  همكاري ه�اي  گس�ترش  منظ�ور  ب�ه 
سرپرس�ت وزارت عل�وم، تحقيق�ات و فن�اوري روز گذش�ته 
ب�ا پروفس�ور وينترمنت�ل، رئيس مؤسس�ه تب�ادلات آكادميك 
و رئي�س هيئ�ت عالي رتب�ه دانش�گاهي آلم�ان دي�دار ك�رد. 
به گزارش »جوان«، محمد علي نجفي در اين ديدار كه رؤس��اي چند 
دانشگاه نيز حضور داشتند، ايران و آلمان را دو كشوري دانست كه در 
شكل گيري تمدن بشري نقش مهمي داش��ته و داراي نظام آموزشي 

دير پا بوده  اند. 
سرپرست وزارت علوم، ايجاد همكاري هاي پايدار و درازمدت علمي و 
فرهنگي بين ايران و آلمان را ضروري دانست و اظهار كرد: همكاري هاي 
علمي، آموزش��ي و تكنولو ژيك به خودي خود بسيار مهم و ارزشمند 
هس��تند، اما از نظر تأثيري ك��ه مي  توانند بر رواب��ط اقتصادي و حتي 

سياسي بگذارند، از اهميتي مضاعف برخوردار مي شوند. 
وي اظهار اميدوار كرد كه حاصل سفر هيئت آلماني به ايران، پايه گذار 

همكاري  هاي دراز مدت علمي بين المللي ميان ايران و آلمان باشد. 
پروفس��ور وينتر منتل، رئيس مؤسس��ه تبادلات آكادميك آلمان نيز 
ضمن تشكر از ميهمان نوازي گرم ايرانيان گفت: سفر ما با يك هيئت 
عالي رتبه علمي به ايران نشان دهنده علاقه ما به همكاري هاي گسترده 

علمي و فناوري است. 
وي افزود: ما بر اين باوريم كه روابط علمي بين كشورها خلاقيت ها را 
افزايش داده به ما قدرت مي دهد كه درك بيش��تري از يكديگر داشته 

باشيم. 
پروفسور وينتر منتل بر آمادگي دانشگاه هاي آلمان براي همكاري هاي 

گسترده علمي و فناوري با دانشگاه هاي ايران تأكيد كرد. 
گفتني است، محمد نجفي سرپرس��ت وزارت علوم در حاشيه نشست 
همكاري هاي دانشگاه هاي ايران و آلمان از گزينه احتمالي وزارت علوم 

و زمان معرفي وي ابراز بي اطلاعي كرد. 

---------------------------------------------------ا

اجراي طرح واكسيناسيون سالمندان از مهرماه
 64 درصد سالمندان

 از حقوق بازنشستگي محرومند
امسال تعداد سالمندان 65 سال به بالا از تعداد كودكان كمتر 

از 5 سال پيشي مي گيرد

رئيس اداره سامت سالمندان وزارت 
بهداشت از آغاز برنامه واكسيناسيون 
سالمندان با واكسن آنفلوآنزا و واكسن 
پنت�اوالان از مهر امس�ال خب�ر داد و 
گفت: فق�ط 36/6 درصد س�المندان 
مس�تمري بازنشس�تگي مي گيرن�د 
و 9 درص�د تنه�ا زندگ�ي مي كنن�د. 
پريس��ا طاه��ري در نشس��ت خبري به 
مناس��بت 9 مهر و روز جهاني س��المند گفت: ش��عار امسال »كسي 
را فرام��وش نكنيم فردايي ب��راي همه« نامگذاري ش��ده و هفته ملي 
سالمندان كه از 5 تا 11 مهر خواهد بود به ترتيب با عناوين سالمندان 
و سبك زندگي سالم، س��ازمان هاي مردم نهاد، حمايت هاي اجتماعي 
قانوني، ارتقاي سلامت، شهرهاي دوستدار سالمند، كرامت اجتماعي و 

خانواده نامگذاري شده  است. 
وي ادام��ه داد: 800 ميلي��ون س��المند در دنيا زندگ��ي مي كنند كه 

پيش بيني مي شود تا سال 2050 به 2 ميليارد نفر برسد. 
وي گفت: در سال 2000، حدود 60 درصد از سالمندان در كشورهاي 
در حال توسعه زندگي مي كردند اما پيش بيني مي شود 80 درصد اين 

جمعيت در اين كشورها ساكن شوند. 
طاهري گفت: از سال 1980 تاكنون تعداد افراد 60 سال به بالا دو برابر 

شده و پيش بيني مي شود تا 2050 چهار برابر شود. 
وي هشدار داد: امسال تعداد سالمندان 65 سال به بالا از تعداد كودكان 
كمتر از 5 سال پيشي مي گيرد و پيش بيني مي شود تا سال 2050 اين 

تعداد از شمار كودكان زير 14 سال پيشي بگيرد. 
رئيس اداره س��المندان وزارت بهداش��ت ادامه داد: بر اساس آخرين 
سرشماري در سال 90 جمعيت كل كشور 75 ميليون و 149 هزار نفر 
است و جمعيت سالمندان 6 ميليون و 159 هزار نفر در واقع 8/2 درصد 

از جمعيت را سالمندان تشكيل مي دهند. 
طاهري افزود: افزايش س��ن به تنهايي يك عامل خط��ر براي ابتلا به 
بيماري ها است. يكي از اين بيماري ها آلزايمر است به گونه اي كه 47 

درصد افراد 85 سال به بالا احتمال ابتلا به آلزايمر دارند. 
وي گفت: اولين تحقيق در رابطه با سيماي سالمندان در سال گذشته در 
قالب يك كتاب منتشر شده و مشكلات جسمي، رواني و مالي سالمندان 
را بررس��ي كرده اس��ت.  طاهري افزود: طبق اين بررسي 70/8 درصد 
سالمندان متأهل  هس��تند، 26/6 درصد بيوه و مطلقه، 9 درصد تنها 
زندگي مي كنند، 36 درصد حقوق بازنشستگي مي گيرند اما در مقابل 
درصد بسياري از سالمندان نه حقوق و بيمه دريافت مي كنند و دچار 
سوءتغذيه هستند. همچنين 89 درصد از سالمندان واكسن دريافت 
نكردند در نتيجه به سرعت به دنبال واكسيناسيون اين افراد رفته ايم. 

وي گفت: در برنامه واكسيناسيون سراس��ري كه از مهر در قالب طرح 
تحول نظام سلامت اجرا مي شود، واكس��ن آنفلوآنزا و پنتاوالان را در 
دستور كار قرار داده ايم تا به س��المندان و افراد 60 سال به بالا تزريق 
شود.  رئيس اداره س��المندان وزارت بهداش��ت گفت: همچنين قرار 
است مكمل هاي مولتي ويتامين و ويتامين D به سالمنداني كه دچار 

سوءتغذيه هستند، داده شود.

206 قلم داروي وارداتي ارزان مي شود
به گفته مدي�ر كل نظارت ب�ر دارو و مواد مخدر وزارت بهداش�ت 
قيم�ت 206 قل�م دارو در نيم�ه دوم س�ال كاه�ش مي ياب�د. 
دكتر مهدي پيرصالحي ضمن اش��اره به اقدامات انجام شده در جهت 
كاهش قيمت داروهاي وارداتي گفت: از گذشته اين مبحث جزو ضوابط 
وزارتخانه بوده كه چند كش��ور به عنوان كشورهاي مرجع اعلام شده 
بودند و قيمت هاي شركت هاي دارويي با اين كشورهاي مرجع برابري 
مي كرد، اما متأس��فانه به مرور زمان به اين ضوابط اهميتي داده نشده 
بود و شركت هاي مادر قيمت گذاري شان را در ايران با ضوابط خودشان 
انجام مي دادند.  وي در اين باره افزود: با استقرارمان در سازمان، متوجه 
شديم بسياري از قيمت ها در بازار دارويي ايران از قيمت آن داروها در 
كشورهاي مرجع، بالاتر اس��ت. بر اين اساس جلساتي را به اين منظور 
با شركت هاي وارد كننده داشتيم. ش��ركت ها نيز قول همكاري دادند 
و مقرر ش��د جهت كاهش قيمت ها با ش��ركت هاي توليد كننده شان 
هماهنگي هاي لازم را انجام دهند.  پيرصالحي ادامه داد: در اين ميان، 
بحثي نيز تحت عنوان واردات موازي مطرح شد تا بتوانيم از اين طريق 
قيمت ها را كاهش دهيم. بر اين اساس داروهايي كه بيشترين مصرف 
ريالي را در كشور داشتند، يعني حدود 206 قلم دارو را انتخاب كرده و به 
فراخوان عمومي گذاشتيم تا به اين ترتيب شركت هايي كه مي توانند از 
كشورهاي همسايه اين داروها را تأمين كنند، قيمت را به ما اعلام كنند. 
نهايتاً قيمت ها اعلام شد و پس از بررسي قيمت ها، در عمده موارد خود 

شركت هاي نماينده توانستند كاهش قيمت را لحاظ كنند. 


